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Foști și actuali beneficiari talentați ai DGASPC Harghita, 
„în drum” spre realizarea viselor lor

Celor trei foști beneficiari talentați, Zsuzsanna, József
și Ferenc le curge prin vene muzica.  După ce au ieșit
din sistemul de protecție a copilului, Zsuzsanna și
József s-au căsătorit și au început să lucreze în
străinătate, la fel și Gráncsa Ferenc, coordonând
organizarea taberei de acolo. De fapt, cu ani în urmă,
când încă erau beneficiari ai DGASPC Harghita, József
și Ferenc au dovedit multe în domeniul muzicii: au
înființat formația SWAG5, cu care au susținut mai
multe concerte la Cristuru Secuiesc și Odorheiu
Secuiesc. În anul 2017 Ferenc a participat la concursul
național de talente „Hanghullám II” din Ajka
(Ungaria). Acolo juriul a fost încântat de vocea lui
metalică, potrivită muzicii rock și de talentul lui. Astfel,
el a intrat și în finala concursului. Ferenc a părăsit
sistemul de protecție a copilului în anul 2019 și a
început să lucreze în străinătate. „Mi-am încercat
norocul în Anglia și în Olanda, iar în prezent lucrez
în Germania. Sper că va veni timpul când mă voi putea
muta acasă”, ne-a spus Ferenc. El a adăugat:
„<<Tabăra Summer Music Session Camp>> este visul
nostru comun, al lui Zsuzsanna, al lui József și al meu.

Am petrecut copilăria toți trei în sistemul de protecție
a copilului, acolo ne-am cunoscut. Între noi s-a legat
o prietenie frumoasă, care a rezistat timpului chiar și
după plecarea noastră din casele Centrului de
Plasament de tip Familial nr. 1 Cristuru Secuiesc. Astfel
de prietenii nu sunt foarte dese în rândul tinerilor care
provin din sistem. Acestui trio li se alătură în fiecare
an voluntari, prieteni de ai noștri care au părăsit
sistemul de protecție a copilului, dar și asociații și
antreprenori, care susțin conceptul taberei”, ne-a
declarat Ferenc. „Ideea organizării taberei de muzică
a venit din faptul că în calitate de trupă de elevi am
întâmpinat o mulțime de probleme în viața muzicală
maghiară și transilvăneană, care ne-au luat prin
surprindere și a trebuit să ne bazăm de mai multe
ori doar pe intuiție. Astfel am făcut mai multe greșeli.
Am fi întrebat de multe ori profesioniștii cum
funcționează anumite lucruri, dar nu aveam legăturile
necesare, așa că în cele mai multe cazuri am luat
singuri deciziile. Așadar, aș spune că scopul taberei de
vară este de a sprijini muzicienii și cântăreții
începători și avansați în construirea și dezvoltarea

Foștii noștri beneficiari talentați, Gráncsa Ferenc, Berki Zsuzsánna și Berki József au organizat pentru a
doua oară „Tabăra Summer Music Session”, cunoscută în cercurile muzicale sub prescurtarea „SMS
Camp”. Tabăra din acest an a avut loc în perioada 24-29 iulie la Izvoare, la „Tabăra Kolping”. La „SMS
Camp” au participat numeroși muzicieni, cântăreți dar și formații, printre care și câțiva tineri talentați,
cu abilități muzicale, ai instituției noastre din cadrul centrelor de plasament de tip familial nr.1 și nr.2.
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conștientă a carierei, de a oferi îndrumări profesionale
legate de problemele trupelor dar și explorarea
oportunităților oferite de muzica transilvăneană.
Tabăra este construită în jurul formațiilor, dar a doua
ediție a pus în mișcare și muzicieni individuali, soliști
și cântăreți. A fost extraordinar să observăm că în ta-
băra din acest an s-au întors participanții taberei de
anul trecut, ba mai mult, acestora li s-au alăturat și
alți tineri muzicieni”, a spus tânărul. El a mai relatat
că pentru prima tabără s-au pregătit aproape un an,
au discutat mult și și-au ascultat ideile și părerile. 

A subliniat că în organizarea taberei au primit sprijin
profesional de la bun început de la Asociația
„Fehérlófia” și de la „Casa Comunitară Kerekudvar”.
„Pentru tabăra din acest an ne-am pregătit de luni de
zile, scopul nostru fiind să arătăm tinerilor că există
oportunități și în țară în domeniul muzicii”, a spus
Ferenc. Potrivit acestuia, au susținut participarea
gratuită în tabără a unor tineri care au fost activi pe
tot parcursul anului. „Tabăra nu a fost gratuită doar
pentru tinerii din sistemul de protecție a copilului, și
nu toți tinerii care trăiesc în sistem au avut parte de
gratuitate. Tinerilor de la CPF1 Cristuru Secuiesc li se

oferă tot ce au nevoie pentru a exersa și a-și dezvolta
abilitățile muzicale. Din acest an ei s-au prezentat ca
o trupă. <<SMS CAMP>> i-a sprijinit de la început, la
fel ca și <<Casa Comunitară Kerekudvar>>. Restul de-
pinde de ei” – a spus Gráncsa Ferenc. 

Tânărul ne-a declarat că prima tabără, cea din 2022,
a durat 8 zile și a avut 17 participanți, pe când anul
acesta în cei cinci zile au fost prezenți 25 de muzicieni
tineri. „Anul acesta cel mai important program al ta-
berei a fost Backstage – tot ce ține de muzică. Cu aju-
torul acestui program tinerii muzicieni au avut
posibilitatea de a înțelege perspectiva lumii și culturii
<<pieței muzicale>> transilvănene și au cunoscut
profesioniști din domeniul muzicii din Ardeal –  ingi-
neri de sunet, producători, orchestre, profesori de in-
strumente și cântăreți. În tabăra din acest an au fost
prezenți și reprezentanții casei de discuri „Republic
Production” din Târgu Mureș, care au discutat cu ti-
nerii muzicieni despre oportunitățile existente și des-
pre construirea carierei în Transilvania”, a spus Ferenc.
El a subliniat și faptul că echipa de organizatori are
mai multe idei strategice pe care dorește să le încor-
poreze încet în programul taberei.
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Cei cinci participanți la tabără de la Centrul de Plasament de tip Familial
Cristuru Secuiesc și-au împărtășit experiențele trăite: 

„Numele meu este D. Valentina, locuiesc în casa familială
din Rugănești. La tabăra de muzică <<Summer Music
Session>> am învățat multe despre structura muzicii și
despre prezența pe scenă. Organizatorii au fost atenți la
fiecare detaliu, ne împingeau spre obiectivele noastre,
dându-ne încredere. În timpul taberei mi-am dat seama că
nu trebuie să renunț niciodată la visele mele, așa cum nici
organizatorii nu s-au dat bătuți! Visul lui Gráncsa Ferenc
a fost organizarea taberei <<SMS CAMP>> și a realizat-o
cu succes! Visul lui Berki József a fost educația muzicală
a tinerilor, vis la care au lucrat împreună și care astfel a
devenit realitate! În tabără era o atmosferă relaxată, cântam
mult și, ceea ce este foarte important, timpul petrecut în
acolo nu era plictisitor! Am avut seri lungi și frumoase în
jurul focului de tabără, când aveam conversații interesante,
muzică și dans. După discuțiile noastre serioase mi-am
dat seama că viziunea mea asupra viitorului s-a schimbat
complet! Vă mulțumesc pentru tot!”

„Mă numesc S. Noémi, trăiesc
în casa de tip familial Șimonești.
În tabără domina o atmosferă
excelentă, anturajul a fost
extraordinar! Se vedea că muzica a
devenit parte din viața fiecăruia
dintre cei prezenți. M-am distrat
de minune, am cântat mult, ceea ce
mi-a plăcut enorm!”
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„Numele meu este M. András.
La tabăra muzicală <<Summer
Music Session>> am avut parte
de o mulțime de experiențe noi
și plăcute. Am exersat mult și
am învățat o mulțime de nu-
mere muzicale noi. Programul
a fost foarte interesant!”

„Mă cheamă T. László. La tabăra <<Summer
Music Session>> am avut calitate dublă:
am fost voluntar, dar și muzician. Cel
mai mult îmi place să cânt vocal, dar
acolo am avut parte de o experiență uriașă:
am început să învăț să cânt la chitară.
M-am întors cu experiențe noi și doresc să
le mulțumesc organizatorilor taberei pentru
tot, ei ne-au demonstrat: visele pot deveni
realitate!”

„Sunt B. Csaba. M-am întors din tabăra de
muzică <<Summer Music Session>> cu o
mulțime de experiențe noi și utile. Mi-am făcut
noi prieteni și am întâlnit vechi cunoștințe.
Cea mai bună parte a taberei pentru mine a fost
că mi-am îmbunătățit cunoștințele muzicale
și am primit informații noi și utile de la
organizatori. A fost de mare ajutor din partea
lor faptul că am avut ocazia să încerc să cânt
împreună cu muzicienii tinerii prezenți în
tabără, ne-am distrat împreună, dar, în
același timp am fost foarte atenți!”
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Fundația „Juventutti” a răsplătit cu o excursie la Brașov beneficiarii noștri ciucani și care trăiesc în zona Ciu-
cului, care au încheiat anul școlar cu media mai mare de 8. Reprezentanții fundației au dus în excursie 28
de copii, împărțiți în două grupuri.

Prima grupă, formată din 13 beneficiari de clasele
a VI-a și a VII-a, a plecat în excursie pe 5 iulie. Copiii
din casele Centrului de Plasament de tip Familial
Nr. 2 și din Rețeaua de Asistenți Maternali
Profesioniști s-au instalat confortabil în microbuz,
iar după Băile Tușnad, la prima oprire, s-au cunoscut
datorită unui joc de team-building. Destinația a fost
pista de karting Prejmer, de care toată lumea s-a
bucurat din primul moment.

„Bucurie în ceruri! Vremea este frumoasă! Viteză,
ei bine, este!” – astfel și-a început expunerea
telefonică Jánossy Katalin, colega noastră, educatoare
la casele din Băile Tușnad aparținând CPF Nr. 2

Miercurea-Ciuc din, care a însoțit copiii în călătorie.
După cum a subliniat educatoarea, conducerea
mașinilor mici și viteza a fost o experiență grozavă
pentru copii, care, după primul tur, au votat cu un
DA puternic și al doilea tur. Fotografiile primite de la
educatoare și de la fundație vorbesc de la sine, ochii
strălucitori dezvăluie bucuria și intensitatea
experienței oferite de conducerea micilor mașini.
După două ture pline de adrenalină pe pista de
karting, au mers la Coresi, unde au luat prânzul și apoi
li s-a acordat o oră pentru cumpărături. „M-am
bucurat să văd cât de deștepți sunt copiii noștri, cât
de bine se descurcă în mall, chiar ei m-au

Excursie pentru studenții merituoși, cu sprijinul
Fundației „Juventutti”
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învățat unele lucruri. Sunt mândră de ei pentru că au
fost foarte punctuali și am văzut că s-au gândit bine
ce cumpără din banii de buzunar: s-au întors la locul
de întâlnire la ora stabilită cu cărți și îmbrăcăminte.

Chiar și acum mă simt copleșită când mă gândesc
că erau ca noi pe vremuri, la prima excursie. Ne-am
oprit și la mall-ul din Sfântu Gheorghe, unde au sărit
pe placul lor pe trambulină. A fost o zi plină și s-a

dezvoltat o relație directă între copii și șeful fundației,
Lázár Tímea. Am cântat tot drumul spre casă în
autobuz” a relatat educatoarea despre călătorie.
Excursia grupului următor, alcătuit din 15 copii
de clasa a IV-a și a V-a are loc pe 18 august. Conform
planurilor, vor vizita Parcul Dino din Râșnov și grădina
zoologica din Brașov, urmând să ia  masa de prânz
la Coresi.

Colaborarea de succes între Fundația „Juventutti” și Direcția Generală de Asistență Socială și Protecția
Copilului Harghita a început în luna mai a acestui an. ONG-ul a anunțat o licitație pentru copii și tineri
talentați care trăiesc în sistemul de protecție a copilului, în cadrul căreia beneficiarii noștri pot aplica
pentru maximum 2.000 de lei, sprijin acordat în vederea achiziției de diverse echipamente, aparate
sau instrumente privind dezvoltarea aptitudinilor și talentelor. Copiii au depus în total 7 cereri
la fundație, iar comisia a acordat suma integrală a 3 copii, adică 2.000 de lei de persoană: doi tineri
au primit sprijin pentru achiziționarea unor chitare, educație și pentru achitarea cursurilor unui
semestru la Școala de muzică „Rocksuli”, iar un copil talentat a primit suma solicitată pentru
cumpărarea unui flaut. Patru aplicanți au avut succes doar parțial, aceștia primind între 500 și 1000
de lei din cei 2.000 de lei solicitați pentru achiziționarea unei chitare, achiziționarea de echipament
de desen, achiziționarea unei viori și achiziționarea de echipamente de arhitectură.



Datorită colaborării dintre cele două instituții subordinate Consiliului Județean Harghita,  Centrul Cultural
Județean Harghita (CCJH) și Direcția Generală de Asistență Socială și Protecția Copilului Harghita, în acest
an mai mulți tineri beneficiari au participat activ la Festivalul de Muzică Veche. 
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Copiii din sistemul de protecție au participat activ la 
Festivalul de Muzică Veche

Mulțumită conducerii CCJH, în perioada 9-14 iulie doi
beneficiari talentați ai sistemului de protecție a
copilului harghitean, Dilo Simonia și Pivó András au
urmat gratuit cursurile Universității de Vară de Muzică
Veche. Pivó András cântă la chitară, iar la cursurile

Universității de Vară de Muzică Veche a învățat să
cânte la tobe, pe când Simonia a urmat lecții de canto.
Cei doi tineri au declarat că a fost o experiență
plăcută, s-au dezvoltat mult pe parcursul acestor
cursuri și și-au făcut mulți prieteni și cunoștințe noi. 
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A fost un curs foarte interesant. Cum am spus și

organizatorilor, mă așteptam la activități plictisitoare,

dar m-am înșelat, a fost extrem de interesant! M-am

simțit bine în acele zile! Am învățat multe, mi-am

dezvoltat mult cunoștințele muzicale. „Exercițiile” de

dimineață ne-au ajutat să ne concentrăm în timpul

zilei, iar datorită sarcinilor de improvizare am putut

să ne arătăm talentul... Consider că datorită piesei

„Beurre”, am reușit noi, cursanții, să ne familiarizăm

și să fim o echipă bună într-un timp scurt. Mi-a plăcut

foarte mult, sper să am ocazia de a participa și la anul

la aceste cursuri. 
Pivó András

Universitatea de Vară de Muzică Veche a fost o experiență extraordinară.Mulți dintre cursanți îmi erau cunoscuți, mai ales elevii de la liceul de
artă, iar acest lucru chiar a ridicat starea de spirit la cursuri. Profesoriiau fost foarte drăguți. La ora de canto, doamna profesoara Palócz Réka m-a învățat tactici noi. Dimineața de obicei am început cu un curs de dansde muzică clasică renascentistă, care are o coregrafie foarte interesantă șiplăcută. Apoi a urmat, conform programului, lecția de canto de 50 de mi-

nute cu doamna profesoară. Mi-am încălzit corzile vocale, iar un profesormi-a acompaniat piesele la clavecin. Am învățat două cântece Purcell. Simtcă m-am dezvoltat foarte mult. Am participat și la lecții de muzică de ca-meră, unde am învățat să cânt muzică veche prelucrată – eu erammezzo/alto. La început mi s-a părut dificil, dar apoi m-am obișnuit șim-am simțit atât de bine încât mi-a umplut sufletul de fericire. Sper căvoi avea ocazia să particip din nou la Universitatea de Vară de MuzicăVeche. Aș dori să-mi exprim recunoștința față de conducerea CentruluiCultural Județean Harghita și a Direcției Generale de Asistență Socială șiProtecția Copilului Harghita pentru că mi-au oferit posibilitatea de a par-
ticipa la acest eveniment semnificativ!

Dilo Simonia
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În data de 13 iulie în curtea spațioasă a Complexului
de Servicii Miercurea a avut loc un concert
extraordinar de muzică veche susținută de trupa
Oboe Band, înființată ad-hoc de către oboista Maria
Petrescu. Programul a avut loc în cadrul Festivalului
de Muzică Veche. La concert au participat un număr
de peste 70 de tineri – locuitori ai caselor
complexului de servicii și beneficiari ai caselor
ciucane ale CPF2, precum și 11 educatori de serviciu.

A fost un moment cultural deosebit, un program
dinamic și elegant, în care muzica de ceremonie
se îmbina cu muzica de scenă, atât de îndrăgită pe
vremuri de regi și de supuși deopotrivă. Tinerii

prezenți la spectacol au savurat vizibil muzica festivă
interpretată pe instrumente istorice și programul
cu elemente interactive oferită de formația Oboe
Band, formată din 6 instrumentiști - Gerwald
Maximilian Braisch  (fagot baroc, România), Haáz
Bence (oboi, România), Hara Fruzsina Míra
(trompetă, Ungaria), Maria Petrescu (conducător
artistic, oboi, România), Tekula Ádám (percuție,
Ungaria) și Guido Titze (oboi și taille, Germania). 

În programul ansamblului se număra muzica
originală sau adaptată pentru Oboe Band, compusă
de Georg Phillipp Telemann, Jean-Baptiste Lully,
Henry Purcell, Tomaso Albinoni și James Paisible.

Concert de muzică veche în 
curtea Complexului de Servicii Miercurea Ciuc
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Festivalul de Muzică Veche mi-a plăcut foarte mult. Am în-

tâlnit cunoștințe vechi pe acolo, dar mi-am făcut și mulți

prieteni noi. A fost un bun prilej de a cunoaște jocuri vechi,

de exemplu „Purcelușul” pe care l-am coordonat împreună

cu o fată care a venit tocmai de la Budapesta pentru a fi vo-

luntară la acest eveniment. M-am distrat de minune, at-

mosfera și echipa a fost grozavă. Spectacolele a
u început spre

seară, mi-au plăcut foarte mult. Am luat parte la o mulțime

de activități interesante. Seara s-a încheiat cu un dans

comun, la care am participat și eu. Vă mulțumesc pentru

posibilitate și dacă voi avea ocazia, voi fi bucuros să fac vo-

luntariat și în viitor, pentru că mi-a plăcut foarte mult.
Rostas Traian, voluntar

Beneficiarii DGASPC Harghita au avut ocazia să participe și la Ziua renascentistă dedicată copiilor care a avut loc
pe data de 15 iulie, în curtea Cetății Mikó. La acest program au participat în total 11 copii mici din rețeaua de asistenți
maternali profesioniști din Miercurea Ciuc și din zona Ciucului. Copiii au fost însoțiți de 7 asistenți maternali. La program
au fost prezenți în calitate de voluntari și patru tineri din cadrul CPF2, aceștia făcând parte astfel din echipa de voluntari
ai Festivalului de Muzică Veche.  
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